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صــدا و ســیما بــه ســنت 

همیشــگی اش امســال هم تلویزیون
تلاش کرد که بتواند لحظات 
مفرح و شــادی را برای بینندگانش در لحظه 
تحویل ســال نو مهیا کند؛ علاوه بر شبکه های 
رادیویی که تلاش داشتند بهترین مجری ها را 
بــرای ویژه برنامه های نــوروزی دعوت کنند، 
تلویزیون هم ایــن تلاش را کرد؛ بــا این حال 
مجریان جوان و برخی از بازیگران، سکان اداره 

برنامه های سیما را برعهده گرفتند.
شــبکه یک، »نــوروز دوست داشــتنی« را با 
محوریت هویت ایرانی برای بینندگانش درنظر 
گرفته بود؛ برنامه ای که میزبــان خانواده های 
ایرانی از اقــوام رنگارنــگ ایرانــی، برخی از 
خوانندگان و هنرمندان و اهالی موسیقی نواحی 
ایران بود. امسال برخلاف دیگر سال ها در برخی 
از ویژه برنامه های نوروز لحظه تحویل سال نو، 
ســازها به نمایش درآمدند. مجریــان »نوروز 
دوست داشتنی« این برنامه را 2 شب و هر شب 
برای 4ســاعت اجرا کردند؛ برنامه ای که شاید 
برای شبکه ملی می توانست با چهره های دیگر، 
بسیار حرفه ای تر اجرا شود. در 2۹ اسفند ماه و 
روز پایانی سال »نوروز دوست داشتنی« به مدت 

8 ســاعت تا لحظه تحویل سال ۱4۰2 پخش 
شد و اجرای این برنامه را اقبال واحدی، عباس 
طاهریان، مهدی مهدی قلی و فرشته ایزدی بر 
عهده داشتند. شبکه دو هم تلاش کرده بود با 
»شب عیدی« برنامه مفرحی برای بینندگانش 
داشته باشد؛ برنامه ای که از 26اسفند روی آنتن 
رفت و با اجرای المیرا شریفی مقدم، وحید رونقی 

و مجید یحیایی تا شب عید ادامه داشت.
گزارش هایی روایــی از موضوعــات مختلف، 
بخش های ویژه از اســتان های مختلف، اجرای 
متفاوت گروه های نمایشی، حضور خوانندگان 
مختلف و اجــرای برنامه ازجملــه بخش های 

»شــب عیدی« بود. هر چند به نظر می رســد 
المیرا شــریفی مقدم می تواند یک گزارشــگر 
 حرفه ای باشــد تا یــک مجری بــرای برنامه

تحویل سال نو.  حامد سلطانی هم برای 4شب 
به عنوان تنها مجری، اجــرای ویژه برنامه عید 
شبکه ســه را برعهده گرفت. آیتم های نمایش 
کمدی، استندآپ، پخش موسیقی های محلی 
و ... از دیگر بخش های ویژه سال تحویل شبکه 
سه بود. با این حال شبکه سه به  عنوان شبکه ای 
که زمانی جــزو پربیننده ها بود، می توانســت 
بــرای انتخاب مجری های دیگــر و حتی چند 
مجری، جذابیت بیشتری را برای بینندگانش 

داشته باشد.
شبکه چهار هم برای ویژه عید، با »پیشواز« به 

استقبال بهار آمد.
ویژه برنامه تحویل ســال این شــبکه از اذان 
مغرب آخرین روز ســال آغاز و تا تحویل سال، 
حدود 6 ساعت با اجرای محمدجعفر خسروی، 
سونیا پوریامین و ندا ســپانلو روی آنتن رفت. 
شــبکه ای که به فراخــور برنامه هایی که دارد 
کمی متفاوت تر عمل کرده بود. شــبکه چهار 
با 7مستند به سرزمین های نوروزی سفر کرده 
بود و در هر کشــور یک مهمان ویژه داشــت. 
علی زارعــان، تهیــه کنندگی ایــن برنامه را 
برعهده داشت، اما شــبکه پنج تصمیم گرفته 
بود در انتخاب مجــری حرفه ای تر عمل کند؛ 
شــبکه ای که شــاید در تولید و پخش سریال 
همیشه بدشانس بوده، ولی با انتخاب مصطفی 
امامی جوان که حالا در اجرا قوی تر از سال های 
قبل شــده و همچنین مژده لواسانی که سابقه 
بیشتری در اجرا دارد، توانست برنامه خوبی را 
رقم بزند.»پنج ستاره« ویژه تحویل برای 3 شب 
به تهیه کنندگی فرهاد مختاری روی آنتن رفت.

شبکه نســیم، با اجرای پژمان بازغی »کودک 
شو« را روی آنتن برد و شبکه افق نیز با »سین 
هشتم«، ویژه تحویل ســال را برگزار کرد. این 
برنامه که با اجرای سیدحسین حسینی تولید 

شده بود، برای 3 شب روی آنتن رفت.

 ابد و یک روز
  نگاهی انتقادی به سریال »جیران«

 پس از پخش آخرین قسمت

اولین نمایش ســریال »جیران« به نویسندگی احسان جوانمردی 
و تهیه کنندگی اســماعیل عفیفه و کارگردانی حسن فتحی پس 
از ۵2قسمت به پایان رسید. به این سریال و نقاط قوت و ضعف آن 

نگاهی انداخته ایم.
 از 24بهمن۱4۰۱ تا 4فروردین۱4۰2 با یــک وقفه چند ماهه به 
دلایل مسائل حقوقی پیش آمده به خاطر شکایت مهرداد غفارزاده 
)نویسنده و کارگردان ســریال نیمه تمام آهوی من مارال( سریال 
»جیران« به شکل مداوم با مخاطبان خود در ارتباط بود. سازندگان 
و پخش کنندگان سریال »جیران« در خبر پایان پخش آن، از صفت 
»طولانی ترین سریال نمایش خانگی« استفاده کرده بودند، صفتی 
که به شکل ناخودآگاهی شرایط پخش »جیران« را توصیف می کند.

»جیران« سیزدهمین سریالی اســت که حسن فتحی در کارنامه 
کارگردانی خود دارد. اســماعیل عفیفه بیش از 3دهه بی وقفه در 
کسوت تهیه کنندگی سریال در شبکه های سیما حضور داشته و 
احسان جوانمرد که با ســریال »بانوی عمارت« در نوشتن سریال 
تاریخی نامی شده، قبل از آن هم در نوشتن انواع سریال تجربه دارد 
که او را تازه کار ندانیم؛ با چنین مثلث کارآمدی نوشــتن و فراهم 
کردن و ساختن یک رومانس عاشــقانه از حرمسرای ناصری باید 
نتیجه با طراوت، نشاط آور و خاطره انگیزی باشد، اما وقتی نتیجه 
همه این ۵2 قسمت را مرور می کنیم، مهم ترین احساسی که برای 

ما به یادگار می ماند، چیزی جز ملال نیست.
ملالی که »جیران« جاری کرد و باعث نشد نتیجه به جای پای فصل 
اول »شهرزاد« نرسد، در به کارگیری الگوها نبود. در درام درباری 
که ۵2 هفته قرار بود مخاطبان تــورم زده و گرانی خورده را با خود 
همراه کند، همه الگوها پایدار و برقرار موجودند. از عامل عشــق؛ 
همایونی )شاه / رادان(، موضوع عشــق؛ رعیتی )جیران/ ایزدیار( 
و مانع عشق؛ پهلوانی )ســیاوش/ فتحی( گرفته تا جاه طلبی های 
درباری و رقابت های سیاسی و انواع مکر زنانه و خودخواهی مردانه. 
درباره قاجار برای انواع طرح و توطئه صحنه مناسبی است اما این هم 
ملات برای کاخی که »جیران« می نمود، کفایت نمی کرد. سریال از 
نیمه  نفس لازم نداشت و اگر اطلاعات تعداد مخاطبان محرمانه نبود 
و در دسترس بود، می توانستیم با ترسیم اوج و فرود تعداد مخاطبان 
با داستان به اثبات روشن تری برسیم که وقتی داستان کمتری در 
»جیران« بود، مخاطبان با آنچه ســردی با آن برخوردی کرده اند. 
گرچه وقتی از قسمت46 به بعد، داســتان جانی تازه گرفت و بهتر 
و بهتر شد، دیگر آنقدر تماشــاگر پایبند نبود که برای پایان بندی 

قابل قبول، خودش را به قهرمان ها برساند.
بدون شــک هم فتحی، هم عفیفه و هم جوانمردی بهتر از هرکس 
دیگری از »جیران« و جوانب داســتان خبر داشته اند، آنها این کار 
سخت را نه برای پراندن مخاطبان بلکه با تجربه و مهارت اندوخته 
برای موفقیت بزرگ پرداخته اند. به سرانجام رساندن این پروژه از 
دیدگاه حرفه ای و صنعتی و حتی از دیدگاه کل رقابت موجود در 
میان سکوهای نمایش خانگی اهمیت بیشتری از روایت و ابعاد آن 
برای مجموعه سازندگان داشته است. درحالی که ساخت 3 سریال 
همزمان درباره دربارســلطان صاحب قران، خبر از نفس گیر بودن 
رقابت های حرفه ای می داد. وقتی 2سریال دیگر یکی در پخش و 
دیگری تولید وامانده اند و جیران تنها سریالی بود که ماراتن را یکه و 
بی رقیب به خط تحویل داد، معنی صفت طولانی ترین برای سریال 
»جیران« بیشتر معلوم می شــود. »جیران« بازی تولید و پخش را 
برده؛ بازی که شــاید برای مخاطبان اهمیتی نداشته باشد اما در 

صنعت امروز سریال سازی  ایران، بیشترین اهمیت را دارد.
اما تنها دلیل ملال داســتان عاشــقانه دربخانه همایونی از روایت 
کم داستان برای ۵2 قسمت آب نمی خورد. انتخاب بازیگران برای 
مثلث اصلی روابط عاطفی جاری از شــکارگاه تا حرمسرا به اندازه 
هوش ربایی از مخاطبان آتشــین نبود. در میان همه بازیگرانی که 
نقش ناصرالدین شاه را بازی کرده اند )جمشید مشایخی، ایرج راد، 
عزت الله انتظامی...( بهرام رادان برای شــاه جوان، انتخابی ایده آل 
نیست. رادان بازیگر موفق نقش های پرتحرک است و او با حرکت، 
سردی موجود در بیان و نگاهش را جبران می کند. فیلم های موفق 
رادان )آواز قو و ســنتوری( شــخصیت جوان و جسوری را عرضه 
می کنند که عبورشــان از خط قرمزها، با سردی حضورش جفت 
می شود. برای شاهی که مهم ترین کارش نگاه کردن به زیردستان و 
دستور دادن به درباریان است، انتخاب بازیگر فیلم »شمعی در باد« 
انتخابی جسورانه بوده است. نتیجه بازی رادان در نقش ناصرالدین 
شاه برای کســانی که تاریخ نمایش را دنبال می کنند اگر نگوییم 

ناموفق، نامتعارف است.
پریناز ایزدیار، بازیگر روز اســت. یعنی مورد توجه محافل و به دور 
از حاشیه و انتخاب اول بسیاری از پروژه ها. انتخابش برای بازی در 
نقش جیران، بیش از هر چیزی برای پرآوازه کردن سریال بوده تا 
هر چیز دیگری. بالاترین هنر ایزدیار در سمیه »ابد و یک روز« باقی 
مانده و فتحی که تجربه کار با او را دارد، چیزی از اســتعداد کشف 
نشده این بازیگر مهم این سال های سینما و تلویزیون ایران علنی 
نکرده اســت. نقش برایش ســفره پر نقش و نگاری پهن کرده، اما 
بازیگر جیران چندان اشتهایی از خودش بروز نداد. بازیگری ایزدیار 
از ضعف های »جیران« نبود اما توقع ساختن یک شمایل ماندنی از 

زن میانه سلسله قاجار برآورده نشد.
درباره امیر حســین فتحی و بازی در نقش سیاوش، حرفی جز این 
باقی نمی ماند که آمدن نامش در سیاهه بازیگران »جیران« در جای 
ســوم اعتباری برایش نیاورد. موقعیتی بود که سوخت و دودش به 
چشم مثلثی رفت که قرار بود ضلع جذابش او باشد. »جیران« سریال 
استانداردی بود. چالش های روایی اش که مورخان خواهند گفت، در 
کنار اجرای کم چالش صحنه ها متوازن کننده است. توانایی های فنی 
بیرون از سازمان صدا و سیما برای تولید مجموعه های بزرگ از چهره 
آرایی و تهیه لباس گرفته تا تدوین موسیقی و کارهای فنی برای عامه 

قابل تحمل و برای اهل فن قابل تأمل است. 
»جیران« تازه از تنور بیرون آمده و نگاه ما به مصنوعات چشمگیر 
اســت تا جزئیات بهانه ســاز. »جیران« به پایان رســید. صنعت 
سریال ســازی  ایران بعد از پایان همه گیــری بیماری کووید-۱۹، 
دوران مهمی را پیش رو دارد، دورانی کــه تجربه بزرگ »جیران« 

بسیار به کارش خواهد آمد.

علیرضا محمودی؛ همشهری آنلاینیادداشت

تور سینمایی با جیمز باند

ســفر در دنیای جیمز باند، امکان ویژه ای است که کمپانی 
تولیدکننده این فیلم ها در 6۰ سالگی ساخته شدن فیلم های 
مأمور ۰۰7 تدارک دیده اســت. به گزارش مهــر به نقل از 
هالیوود ریپورتر، کمپانی ایئون پروداکشنز که تولیدکننده 
بیشــتر فیلم های جیمز باند بوده اســت به مناســبت 6۰ 
ســالگی تولید این فیلم ها با همکاری یک شرکت مسافرتی 
سفرهایی در لوکیش های جیمز باند تدارک دیده است. برای 
جشن گرفتن این نقطه عطف ســینمایی، یک برنامه سفر 
اروپایی برای علاقه مندان این فیلم ها در نظر گرفته شده تا 
ســکانس های هیجان انگیز این مجموعه فیلم ها را به عنوان 
تجربه هایی نادر، به واقعیت    تبدیل کنــد. جلوه های ویژه 
و بدل کاری های مربوط به فیلم های »جیمز باند« و حضور 
در فضای تجملاتی این فیلم ها در تورهای ۵ روزه از قیمت 
۱8۵۰۰ دلار شروع می شــود و 6۰ برنامه متفاوت برای این 
سفرها تنظیم شده اســت. کریس کوربولد، ناظر جلوه های 
ویژه فیلم ها باند که جایزه اســکار را بــرای فعالیت هایش 
دریافت کرده، زنده کردن فیلم های جیمز باند در این سفرها 
را فوق العاده خوانده و برخی از پشت صحنه ها درباره چگونگی 
فروپاشی یک خانه در »کازینو رویال« و تعقیب و گریزهای 
کوهستانی »اسپکتر« را در این سفرها برای مخاطبان ممکن 
می کند. برنامه ناهار دقیقاً در مکانی که دنیل کریگ با »کیو« 
ملاقات کرد و یا مکانی که در »اسپکتر« با مادلین )لئا سیدو( 

آشنا شد هم در این تورها در نظر گرفته شده است. 

سال هاست که برنامه های ســال تحویل تلویزیون به 
بخشــی از مراسم عید نوروز تبدیل شــده و مدیران و 
برنامه سازان تلویزیون می کوشند در این مقطع زمانی 
با اســتفاده از زبده ترین و بهترین مجریان تلویزیون به همراه گروهی از مهمانان، برنامه ای 
سرگرم کننده، مفرح و متناسب با لحظه سال تحویل تدارک ببینند. امسال مصطفی امامی و 
مژده لواسانی مجریان برنامه سال تحویل شبکه پنج به نام »پنج ستاره« بودند. با این دو مجری 

جوان درباره تجربه شان از اجرایی که داشتند گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

 گفت و گو با »مصطفی امامی« و »مژده لواسانی« 
مجریان برنامه سال تحویل شبکه پنج

»پنجستاره«
برایآغازسالنو

طناز حذف شد؛ چون مجوز نداشت

معاون کاربران ساترا عنوان کرده که مجموعه »طناز« که از پلتفرم 
حذف شده، بعد از طی مراحل صدور مجوز طبق آیین نامه محتوایی 
ساترا، مجدداً از طریق سرویس)سکوی( روبیکا منتشر خواهد شد.

به گزارش همشهری، به  نظر می رسد که مجموعه »طناز« با اجرای 
کمال تبریزی، بعد از 6 قسمتی که در پلتفرم موردنظر پخش شده، 
توسط ساترا حذف شده است. این حذف در حالی صورت گرفته که 
معاون امور کاربران ساترا می گوید: این برنامه باید مجوز لازم را بگیرد! 
محمدصادق افراسیابی، معاون امور کاربران و تنظیم گری اجتماعی 
ساترا درباره مجموعه »طناز« با اجرای کمال تبریزی به مهر توضیح 
داده است: »روبیکا در 28 اسفندماه برای دریافت مجوز اقدام کرده 
بود که به دلیل مصادف شدن با تعطیلات نوروزی و ارسال قسمت های 
برنامه بعد از آخرین جلسه شــورای صدور مجوز در سال گذشته، 
امیدواریم در نخستین جلسه شــورای صدور مجوز در سال ۱4۰2 
در این هفته یا هفته آتی موضوع برنامه طناز در شورای صدور مجوز 
ساترا مطرح شود.« وی همچنین عنوان کرده: »این برنامه بعد از طی 
مراحل صدور مجوز، طبق آیین نامه محتوایی ساترا، مجدداً از طریق 
سرویس )سکوی( روبیکا منتشر خواهد شــد. متأسفانه اظهارنظر 
نادرست یکی از نمایندگان مجلس در روزهای پایانی سال گذشته و 
بازنشر سخنان ایشان در فضای مجازی، باعث شد تا برخی از سکوها 
تصور کنند که تغییری در مسئولیت نهاد تنظیم گر صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی انجام شده است درحالی که طبق قانون، تنها 
نهاد تنظیم گر صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی صدا و سیما و 
ساترا است و قانون بودجه ۱4۰2 هم مسئولیت این حوزه را طبق رویه 

مرسوم و قانونی به صداوسیما و ساترا سپرده است.« 

 خبر

سینمای جهان

یک تلاش حداکثری
شبکه های مختلف سیما تلاش کردند بهترین لحظات را برای نوروز ۱4۰2 داشته باشند

گروه فرهنگتلویزیون

چند  بار بود که اجرای برنامه 
سال تحویل را بر عهده داشتید و اجرای 
امســال چه حال و هوایی برای شــما 

داشت؟
امسال دومین ســالی بود که اجرای برنامه 
سال تحویل را بر عهده داشتم. قبلا یک بار در 
سال ۱3۹6 مجری برنامه سال تحویل شبکه 
یک بودم. کلا اجرای برنامه سال تحویل هم 
به خاطر شــرایط خاصی که دارد و تمرکز 
ویژه ای که مخاطب و مدیران روی آن دارند 
و هم به دلیل اینکــه واقعا یکی از مهم ترین 
برنامه های سال تلویزیون است، برای مجری 
حساسیت ویژه ای دارد. نمی خواهم بگویم 
اجرای برنامه سال تحویل سخت است، اما 
به دلیل حساسیت هایی که دارد، متفاوت تر 
اســت. امســال که بنا بر همه توقعاتی که 
وجود داشــت و اتفاقاتی که افتــاده بود، از 
همه سال ها ویژه تر بود. من شخصا به چند 
دلیل از برنامه امسال خیلی راضی بودم. اول، 
به خاطر حضور فرهــاد مختاری، کارگردان 
و تهیه کننده برنامه که دقیقا می دانست از 
برنامه چه می خواهد و تکلیفش با خودش 
روشن بود. ایشان شــخصیت آرام و متینی 
دارد که این آرامش و متانت در تمام لحظات 
برنامه هم ساری و جاری بود و به عوامل هم 
منتقل می شد. دوم، مدیریت آقای اشناب، 
مدیر شــبکه پنج، که از کل گروه حمایت 
می کرد و طیب خاطری   به من داده بود که 
همه تلاش شان را برای اینکه برنامه خوبی 

شود، انجام داده اند.
سوم اینکه من کلا با یک مجری دیگر اجرا 
نمی کنم. در بیش از ۱۵ســال سابقه اجرا، 
برنامه های روتیــن را   همیشــه تنها اجرا 
کرده ام و شاید فقط دو سه ویژه برنامه بوده 
که با مجری دیگــری تجربه اجرای دونفره 

داشته ام. 
من و مصطفــی امامی در کمــال احترام و 
مهربانی محض برنامــه را جلو بردیم. اصلا 

اینطــوری نبود کــه بخواهیــم از هم 
به اصطلاح دوربین دزدی کنیم یا 

از هم پیشــی بگیریم. آرامش 
غیرقابل وصفــی در فضای 

اجرا داشتیم که توانستیم 
این ماراتــن عجیب را تا 
انتها در کنار هم باشیم. 
چــرا می گویم ماراتن؟ 
چــون دو شــب اول 
به مدت ۵ســاعت و 

شب سوم که شب 
ســال تحویــل 
به مدت  بــود، 
عت  ۱ســا ۰
برنامه داشته 
و  باشــیم 

واقعا کار پر استرس و ســختی بود. فضای 
اجــرای ما محترمانــه ، دوســتانه و بدون 
درگیری بــود و از بازخوردهــا هم متوجه 
شده ام که بینندگان متوجه این فضای آرام 

و بدون تشنج شده اند.
مهمانان برنامه چطور بودند؟

امسال سال ویژه و ســختی بود و تلویزیون 
برای انتخاب مهمان شــرایط ویــژه ای را 
پشت سر گذاشته بود. فقط به همین اشاره 
بســنده کنم که مدیریت جدید تلویزیون 
قصدش این اســت که تلویزیون برخلاف 
سال های گذشــته ســلبریتی زده نباشد. 
نه اینکه ســلبریتی ها اصلا نباشــند، ولی 
ســلبریتی زدگی نباشــد. تمرکز ما هم در 
برنامــه روی چهره های مشــهور از بازیگر 
و خواننده گرفته تا چهره هــای اجتماعی 
و مهمانانــی از جنس خود مــردم بودند. 
در برنامــه از نخبه ها، قهرمانان ورزشــی و 
چهره های اجتماعی دعوت کردیم که رنگ 
و بوی خوبی به برنامــه دادند. درضمن در 
کنار مهمانان، بازیگر اســتندآپ کمدی و 
بازیگری داشــتیم که به سبک خوانندگان 
قدیمی تصانیف قدیمی را می خواند و حال 

و هوای خوبی به برنامه می داد.
شــاید برای مخاطب عام این 
سؤال پیش  آید مجری برنامه سال تحویل 
که برنامه تخصصی گفت وگومحور نیست، 
آیا نیاز به آمادگی خاصی قبل از برنامه 

دارد؟
برنامه سال تحویل، آزمون اجراست. شما در 
ویژه برنامه های سال تحویل یا شب یلدا باید 
درباره این موضوعات حرف بزنید، بدون اینکه 
حرف سطحی، تکراری و عوامانه بزنید. من با 
زهره کودایی در برنامه »بسته پیشنهادی« 
به طور تخصصی درباره فوتبال بانوان صحبت 
کردم، اما در شب سال تحویل با هم یک گپ 
و گفت غیرتخصصی داشــتیم. برنامه سال 
تحویل برنامه هارد تاک نیســت و یک گعده 
دوستانه اســت. اساســا برنامه سال تحویل 
جای گفت وگوی سنگین نیست، ولی باید 
مهمانانت را بشناسی و از قبل درباره 
آنها اطلاعات داشــته باشی و بعد 
همه چیز به شــرایط برنامه زنده 
بســتگی دارد. اینجاست که 
تفاوت مجری برنامه زنده با 
سایرین مشخص می شود. 
توانایی و مهارت مجری 
به طــور  آنچــه  در 
لحظه ای روی آنتن 
فتد،  تفــاق می ا ا
جزو خصوصیات 
ویژه برنامه های 
نــی  یو یز تلو

است. 

اجرای برنامه سال تحویل چه حال و هوایی 
برای خودتان داشت؟

هر اجرایــی مختصــات خــودش را دارد. ســال تحویل 
بــرای مجری هــای تلویزیون مثــل جام جهانــی برای 
فوتبالیست هاست و از هر جهت حساسیت های خودش را 
دارد. من تلاش کردم نسبت به  خودم و نسبت به اجرای سال 
گذشته خودم یک قدم رو به جلو حرکت کنم که امیدوارم 

موفق شده باشم.
اجرای دونفره با خانم مژده لواسانی چطور بود؟

تجربه متفاوت و مثبتی بود. فکر می کنم فضای گرمی هم 
به برنامه بخشید و آنطور که از بازخوردهای برنامه مشخص 
است ظاهرا توانسته ایم مکمل خوبی برای همدیگر باشیم. ما 
فقط به همدیگر کمک کردیم و هیچ لحظه ای نبود که از هم 
دلخور شویم یا به قول معروف حال همدیگر را بگیریم. اکثر 
مجری ها به خاطر حاشیه هایی که اجرای دونفره می تواند به 
همراه داشته باشد، معمولا از این موضوع فراری هستند. ولی 
اجرا با خانم لواســانی برای من تجربه خوبی بود. این را هم 
بگویم هر مجری ای کــه در تلویزیون اجرا می کند، در کنار 
اســتعدادش نیاز به مدیری دارد که حامی اش باشد. همه 
مجری هایی که ستاره شدند، این حامی را داشتند. من هم 
این شانس را داشتم که یک مدیر حامی داشته باشم. آقای 
اشناب، مدیر شبکه پنج، در روزهای بسیار سختی که من 
داشتم پشت من را خالی نکردند و حامی بودند. جا دارد که 

از ایشان تشکر کنم.
پیش از روی آنتن رفتن برنامه های ســال 
تحویل امسال، حاشیه ها، حرف و حدیث های زیادی در 
مورد ترکیب مجریان تلویزیون به  وجود آمد. این حواشی 

چه تأثیری روی کار شما داشت؟ 
من 2 روز مانده به برنامه صفحه توییترم را بستم و تازه روز 
دوشــنبه باز کردم. چون آدم یک حرف هایی می شنود که 
انرژی منفی می گیرد. من از ســال ۱38۹ در تلویزیون در 
موقعیت های مختلف مشغول به کار هستم. امسال سومین 
سال تحویل پیاپی ای بود که به لطف خدا اجرا کردم. از طرف 
دیگر من کارم را در تلویزیون به  عنوان برنامه ســاز شروع 
کردم و در کارنامه ام کارگردانی برنامه های مختلفی ازجمله 
ویژه برنامه های شب یلدا و سال تحویل در سال های مختلف 
هم وجود دارد. این یعنی من با فضای این جنس برنامه ها 
بیگانه نیستم. همه اینها را گفتم که متوجه شوید من برای 
امروزم زحمت کشیدم و اینطور نبوده که یهویی بیایم. من 

که جزو جوان ها محسوب می شوم کی باید رشد کنم؟ 
کی باید آزمون و خطا کنم؟ من بدون هیچ ارتباطی 
به تلویزیون آمده ام. وقتــی می خواهیم آدم ها را 
تخریب کنیم به این هم فکر کنیم که شاید طرف 

یک زحمتی برای کارش کشیده باشد.
حضــور ایرج ملکــی در برنامه 

»پنج ستاره« این انتقاد را به دنبال داشت 
که دست تلویزیون برای دعوت 

از مهمانان آنقدر خالی شده 
که از ایرج ملکی دعوت 

کرده است.
اخیرا عده ای می خواهند 
به تلویزیون حمله کنند و 
از هر بهانه ای برای حمله 
استفاده می کنند. اگر به 
حضور اینفلوئنســرها و 

چهره های فضای مجازی در تلویزیون نقد داریم، باید همیشه 
نقد داشته باشیم. یادم است یک سال احسان علیخانی که 
یکی از موفق ترین مجریان تلویزیون است، امیرعباس رجبیان 
معروف به »کچلیک« را که به خاطر ویدئویی در فضای مجازی 
مشهور شــده بود، به برنامه »ماه عسل« آورد. یک بار هم در 
برنامه »جوکر« نمایش خانگی که تهیه کننده اش احســان 
علیخانی است، ایرج ملکی به عنوان مهمان حضور داشت که 
البته نوع برخورد برخی بازیگران این برنامه با او با حواشی ای 
همراه شد. ما هم در شب اول برنامه مان از ایرج ملکی دعوت 
کردیم و در کمال احترام از ایشان خواستیم که لبخند روی 
لب مردم بیاورد. کل این بخش هم ۱۵ دقیقه بود. همان شب 
در کنار ایرج ملکی، حسام نواب صفوی و فرزاد فرخ، مهمان ما 
بودند. این طوری نبود که برای مهمان دست ما خالی باشد. ما 
از اقشار مختلف هنری، اجتماعی و ورزشی مهمانانی داشتیم 
و سعی کردیم گفت وگوهای مختلفی با آنها داشته باشیم و 

لحظه های خوبی خلق کنیم.
گاهی درباره دعوت از مهمانان در برنامه های سال 
تحویل می شــنویم که از رقم هــای کلان صحبت 

می شود. تجربه شما در این باره چطور بود؟
ما پول بی حساب و کتاب برای دعوت از کسی خرج نکردیم. 
حضور هر مهمانــی در برنامه ما یک منطقی داشــت و در 
کنار هر مهمان چهره، یک نماینده از مردم هم داشتیم. در 
مجموع برنامه ما، برنامه ای بی ادعا بود و سعی کردیم کارمان 
را به درستی انجام دهیم. مهمان های اجتماعی ما بیشتر از 

سلبریتی ها بودند.
 به نظر شما فرم و شکل برنامه های تحویل 

سال نیاز به تغییر ندارد؟
 برنامه های تحویل سال، شــکل و رنگ و بوی خاص خود را 
دارند. عید نوروز به صله رحم و دید و بازدید اختصاص دارد و 
برنامه های سال تحویل هم سعی دارند با دعوت از مهمانان 
مختلف همین حال و هوا را تداعی و حال مردم را خوب کنند. 
از طرفی، در ایران هم برنامه های سال تحویل سال هاست که 
به همین شیوه اجرا می شود و در میان مردم جاافتاده است. 
ما سعی کردیم لابه لای گفت وگوها، با برگزاری مسابقاتی 
با حضور مهمانان و تماشــاگران، برنامــه را از گفت وگوی 
صرف خارج کنیم. شاید از این بابت، برنامه کمی متفاوت تر 
از بقیه برنامه ها بود. یک بازیگر داشــتیم که متناســب با 
موضوع گفت وگوهای برنامه، استندآپ کمدی اجرا می کرد. 
خواننده ای با حال و هوای قدیمی داشتیم که ترانه هایی 
درباره بهار می خواند و... مــواردی که از آنها یاد 
کردم همگی حاصل هنر و خلاقیت تهیه کننده 
کاردرست برنامه آقای فرهاد مختاری بوده که 
با درایت و توانمندی توانست فضای خوب و 
متفاوتی را برای برنامه ویژه تحویل ســال نو 
تدارک ببیند؛ کار کردن با تهیه کننده هایی که 
نگاه حرفه ای و هنرمندانه به برنامه سازی  
دارند برای هر مجری ای می تواند 
یک نعمت و آرزو به حساب 
می آید و خدا را شــاکرم 
که این فرصت امســال 
برایم مهیا شد. مجموعا 
می توانم بگویم برنامه ما 
بی ادعا بود که سعی کردیم 

سالم و جذاب باشد. 

مصطفی امامی:  

سال تحویل برای مجری ها مثل جام جهانی است
مژده لواسانی:  

برنامه سال تحویل، آزمون اجراست


